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Fotografická kronika (pokračování na stranách 19 a 20) 

V sobotu 19. května uspořádalo občanské sdružení Líšeňáček sportovní den pro rodiče a děti. Tentokrát bylo odpoledne tematicky zaměřeno  
na indiány (podrobněji na straně 8), ale přiložené fotografie dokazují, že se zde dobře bavilo i mnoho „bledých tváří“. 

V sobotu 5. května se v Jírovicích konal 2. ročník rybářské soutěže. Příjemný den pod taktovkou členů Hasičského sboru Jírovice prožil 
každý, kdo měl chuť. Děti, kterých se sešlo 31,  rybařily, jejich rodiče možná více zajímalo grilované maso. (Více na straně 7.) 

Jednou z dětmi nejoblíbenějších akcí MC Kulíšek je pravidelné „Spaní v Kulíšku“. To poslední se odehrálo 12. května 2012, na další se děti 
jistě již dnes těší. (Podrobnosti na straně 12.) 



3 ÚVODNÍK 

Chvála češtiny 

Mám rád český jazyk. Přivedl mě k němu 
táta, nejprve v čase raného dětství, kdy 
jsem se od svých rodičů učil opakovat 
první slovíčka, později mě čtyři roky  
„týral“ jako můj češtinář na základní  
škole. Ještě později jsme se přeli při  
dramaturgických úpravách divadelních 
textů - a to byla, myslím, škola největší. 

Celou tu dobu mě vedl k cíli na první  
pohled jednoduchému. Vyhýbat se, pokud 
to jde, cizím slovům. Přesvědčoval mě, 
že čeština je jazyk natolik bohatý, že si 
(až na pár výjimek, které beztak potvrzují pravidlo) vystačí s vlastní 
slovní zásobou. Vysvětloval mi, že tam, kde některá cizí slova nabý-
vají přesného významu až z větné souvislosti, má čeština v zásobě 
slova s významy přesnými. 

Jedním z velmi často používaných výrazů je v dnešní době termín 
transparentní. Každý politik slibuje, že jeho jednání bude transpa-
rentní, slyšíme a čteme o transparentních či netransparentních  
veřejných zakázkách, transparentních zákonech, vyhláškách, zkrátka 
transparentnost je požadavkem dnešní doby. 

Co tedy vlastně znamená? V češtině si díky její bohatosti můžeme 
vybrat, jak slovo transparentní přeložíme: průhledný, průsvitný,  
dostatečně jasný, zřejmý, zřetelný, přehledný, nezakrývající. Tato 
slova však nemají stejný význam, byť všechna znamenají transpa-
rentní! Průhledný přece není to samé  jako průsvitný. Zřejmý, zře-
telný, přehledný a nezakrývající také neznamenají totéž. Jestliže 
někdo maluje plakát transparentními barvami, jistě to nedělá proto, 
že by tyto barvy byly průhledné nebo snad dokonce přehledné. 

Proč je tedy transparentnost tak nadužívána? To může mít různé 
důvody. Možná chce jeho uživatel používáním cizích slov naznačit, 
že je vzdělaný a rozumí tomu, o čem mluví, lépe než ostatní. Nebo 
transparentnost slyšel od někoho výše postaveného a třeba jen podvě-
domě touží po podobném postu. Třeba si myslí, že papouškováním  
frází je možné snadno dosáhnout úspěchu. Nejvíce se však děsím 
možnosti, že „transparentník“ zná všechny významy tohoto slova, 
ale nechce (pro jistotu?) sdělit, který z mnoha jeho významů má 
vlastně na mysli. 

A co si o nadužívání cizích slov myslím? 

Nejprogresivnějším způsobem geneze progredientních atraktivních 
dict je transfer lexikálních elementů z cizího jazyka. Neasociují  
negativní konotace a v diferenci od autentických termínů nebývají 
homonymní nebo polysémní, často také disponují lepším derivačním 
potenciálem. Slova pak získávají deklinační koncovky, důležité je 
však mít na zřeteli, že morfologická adaptace nevyžaduje nutně 
adaptaci ortografickou a ortoepickou.  

Poznámka k fotografii: Doufám, že jsem dostatečně transparentní. 
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Příspěvky do Hlasu Bystřice posílejte na adresu:  
hlasbystrice@seznam.cz 

Nemáte-li možnost použít e-mail, můžete příspěvky  
přinést osobně do redakce Hlasu Bystřice (U Jelena)  

v pondělí od 12 do 17 hodin  
nebo po telefonické domluvě (731 575 072)  

kdykoliv v pracovní době redakce. 

(Fotografie nevkládejte do textu, ale přiložte je  
jako samostatný soubor v co nejlepší kvalitě.) 

Uzávěrka příštího čísla je 22. června 2012 

Pavel Němec 
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Zápis dětí do mateřské školy 

MŠ Bystřice byla postavena v roce 1979 jako podniková mateřská 
škola Narexu Bystřice. Původně zde byly vybudovány dvě třídy 
pro 60 dětí. Začátkem 90. let vznikla z bytu školníka třetí třída, 
která zvýšila kapacitu školky na 78 dětí.  

S nárůstem porodnosti přistoupilo město Bystřice k přístavbě  
nové budovy, ve které byly zřízeny další dvě moderní třídy 
s příslušenstvím. Provoz v přístavbě byl zahájen 1. září 2007 
a kapacita byla navýšena o 2/3 původní kapacity na 130 dětí. 
O tyto žáčky se stará 9 pedagogických pracovnic, 3 kuchařky, 
školnice a dvě uklízečky. 

Vysoký počet odmítaných dětí v posledních letech už několik let 
zaměstnává vedení školky i zřizovatele -  město Bystřice. Nabízená 
řešení jsou postupně rozpracovávána a projednávána s dotčenými 
organizacemi. Vedení města v loňském roce opustilo původní 
myšlenku zřídit provizorní třídy v čp. 115, protože bezpečnostní 
normy neumožňovaly vybudovat třídu o potřebné kapacitě. Na 
jednání městské rady se tak objevila dvě řešení, jedno krátkodobé 
a druhé střednědobé.  

Krátkodobé řešení bylo v loňském roce realizováno ve spolupráci 
s městysem Maršovice. Během letních prázdnin roku 2011 byla 
dojednána smlouva o spolupráci, zaručující na následujících pět 
let přednostní umístění dětí z územního obvodu městyse Maršovice 
a města Bystřice v mateřské škole v Maršovicích. Tuto nabídku ve 
školním roce 2011 – 2012 využilo 21 našich dětí. 

Střednědobé řešení spočívá v další přístavbě mateřské školy. 
Vzhledem k tomu, že prostor u současné školky neumožňuje 
další rozšíření, začalo se uvažovat o přístavbě v areálu školy  
základní. Vedení města zvažovalo možnosti kontejnerové výstavby 
i nástavby budovy školní jídelny.  

Nakonec bylo rozhodnuto dát se cestou nástavby na školní jídelně. 
Město Bystřice zadalo zpracování studie na dvě nové třídy  
mateřské školy, tak aby kapacita byla navýšena o dalších mini-
málně 50 dětí. Město si zároveň uvědomuje, že takováto kapacita 
nebude v horizontu dalších pěti let potřebná, a proto požaduje, 
aby jedna z těchto tříd byla připravena na adaptaci pro potřeby 
prvního stupně základní školy, které chybí prostor pro družinu. 

Druhým veřejně diskutovaným problémem zápisu do MŠ jsou 
samotná kritéria výběru. Rok co rok se na ředitelku školky 
i zřizovatele obracejí rodiče neumístěných dětí a jsou zasílána 
odvolání na Středočeský kraj. Mateřská škola spolu se zřizo-
vatelem se vždy snaží nastavit takový systém, který by byl co 
nejspravedlivější. Základními kritérii jsou proto místní příslušnost, 
věk dětí a snaha vyjít vstříc rodičům, kteří jsou připraveni  
nastoupit zpět do svého původního zaměstnání.  

Bohužel každoročně se objevuje několik přijatých dětí, jejichž 
rodiče podají u zápisu buď zkreslené informace, nebo se pokouší 
systém přijímání nějakým způsobem obejít. Z tohoto důvodu 
a na doporučení ombudsmana „nevyužívat při přijímání dětí do 
mateřských škol kritérium zaměstnanosti rodičů“, stanovila  
ředitelka školky pro letošní rok tři kritéria výběru:  

1. trvalý pobyt dítěte na správním území města Bystřice 
2. rodiče včas podali řádnou přihlášku dítěte k přijetí do MŠ 
3. datum narození dítěte.  
Tato kritéria pak stanoví neoddiskutovatelný seznam přijatých 
a nepřijatých dětí, jejichž jmenný výčet je na doporučení kraje 
vykázán pod přidělenými číselnými kódy žadatelů. 

Pro letošní rok jsou do bystřické mateřské školy přijímány děti, 
které se narodily do dubna roku 2009, tedy současné tříleté děti. 
Další možnost, jak zajistit předškolní výchovu mladším dětem,  
je zapsat dítě do Mateřské školy v Maršovicích nebo využít  
nabízených soukromých služeb.  

Zřizovatel - tedy město Bystřice - předpokládá, že navýšená  
kapacita budoucí přístavby bude realizována během školního  
roku 2013 - 2014. V současné době se zpracovává konečná  
podoba projektové studie nástavby, která bude architektem 
zkreslena do řádné projektové dokumentace. 

Mgr. Daniel Štěpánek, starosta města 

Mateřská škola Bystřice oznámila v měsíci květnu letošní výsledky zápisu do MŠ. Od září roku 2012 nastoupí do bystřické  
mateřské školy 46 nových dětí, které nahradí ty, jež zasednou jako prvňáčci do školních lavic. Kapacita školky je přitom pro  
školní rok 2012 - 2013 stanovena ve výši 130 dětí, které jsou rozděleny do 5 tříd podle svého stáří.  

V tabulce není uvedeno 21 dětí, které letos navštěvují školku v Maršovicích 
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Provozní doba a ceník sběrny Pod Barevnou 
Provozní doba ve sběrně Pod Barevnou: 

• pondělí        13:00 - 17:00 hodin 
• středa           13:00 - 15:00 hodin 
• pátek            13:00 - 15:00 hodin 
• liché soboty   9:00 - 12:00 hodin 

 
CENÍK VYKUPOVANÝCH SUROVIN 

PAPÍR (druh)                                                                 cena/kg 
Papírové a lepenkové obaly - smíšený                             1,40 Kč 
Noviny, časopisy a letáky                                                1,60 Kč 
Kartony, obaly z vlnité lepenky bez potisku                     1,70 Kč 

ŽELEZO                                                                         cena/kg 
Profily, konstrukce, trubky, plech tloušťka od 4 mm       4,50 Kč 
Ostatní železný šrot                                                          3,50 Kč 
Litina                                                                                5,00 Kč 
El. motory - bez řemenic                                                10,00 Kč 

OSTATNÍ KOVY                                                           cena/kg 
Hliník čistý - plech, drát                                                 25,00 Kč 
Hliník - třísky                                                                 10,00 Kč 
Hliník - plechovky, žaluzie                                              8,00 Kč 
Měď lesklá - drát                                                          130,00 Kč 
Měď drát opalovaný, plech, trubky                              115,00 Kč 
Mosaz, Bronz                                                                 70,00 Kč 
Olovo, bez náplně                                                            8,00 Kč 

Starostové obcí Mikroregionu Džbány se sešli v Bystřici 
V pátek 25. května se v zasedací místnosti městského úřadu 
v Bystřici sešli starostové obcí Mikroregionu Džbány na svém 
letošním třetím setkání. Na programu jednání bylo projednání 
a schválení závěrečného účtu dobrovolného svazku obcí, zpráva 
o kontrole čerpání neinvestiční dotace MAS Posázaví za rok 
2011 a projednání dalších aktuálních otázek v oblasti grantů 
a budoucího směrování existujícího mikroregionu. 

Závěrečný účet DSO Mikroregion Džbány byl řádně vyvěšen ve 
všech členských obcích a nebyly k němu vzneseny žádné náměty 
ani připomínky. 

Kontrola čerpání neinvestiční dotace MAS Posázaví proběhla 
v pátek 18. května se závěrečným výrokem bez výhrad. Kontrola 
pozitivně ohodnotila výsledky vyjednávání s operátory, které 
přineslo výhodnější tarify a nižší účty za využívání nabízených 
služeb mobilních telefonů. Vyúčtování neinvestiční dotace  
poskytnuté mikroregionem Posázaví o. p. s. v roce 2011 vykazuje 
přebytek ve výši 34 646,04 Kč. 

Manažerka mikroregionu Ing. Eliška Zemanová přítomné staros-
ty seznámila s průběžnými výsledky sběru anketních lístků 
v souvislosti s aktualizací strategie regionu. Výsledky poslouží 
k aktualizaci obecních rozvojových dokumentů, aktualizaci stra-
tegie mikroregionu a jako výchozí podklad pro strategii MAS 
Posázaví pro období let 2014 až 2020. Pro tento účel budou  
použity i výsledky ankety pořádané městem Bystřice na konci 
roku 2011, které souběžně manažerka zpracovává. 

Mgr. Daniel Štěpánek, starosta 
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Zprávy z květnového zastupitelstva 

Zastupitelstvo města Bystřice se ke svému řádnému veřejnému 
zasedání sešlo ve středu 16. května 2012. Zasedání bylo zahájeno 
v 17.00 hodin a skončilo po osmihodinovém jednání kolem  
jedné hodiny ranní následujícího dne. Zastupitelé diskutovali 
především o změně jednacího řádu Zastupitelstva, odkoupení  
nemovitostí dle nabídky od DZV NOVA a.s., úpravě směrnice 
pro zadávání veřejných zakázek malého rozsahu, záměru založení 
obecně prospěšné společnosti Bystřická a zahájení změny územ-
ního plánu pro výstavbu supermarketu v Bystřici. 

Změny jednacího řádu souvisely s návrhem pořizování zvukového 
záznamu z jednání a zakomponování pravidelných přestávek po 
dvou jednacích hodinách. Pořizování zvukového záznamu bylo 
navrhováno ve variantním řešení. Jednak pro potřeby ověřovatelů 
a zapisovatelky a nebo pro zveřejnění na webových stránkách 
města. Zastupitelé hlasováním oba tyto návrhy odmítli - přede-
vším z důvodu, že zveřejňování audio a videozáznamů naráží na 
respektování ochrany osobnosti, jak uvádí Úřad pro ochranu 
osobních údajů. Zakomponování pravidelných přestávek bylo 
nakonec překlopeno do možnosti odhlasovat si přestávky podle 
průběhu jednání. 

Zastupitelstvo města schválilo Závěrečný účet města za rok  
2011 bez výhrad. Město Bystřice podle něj hospodařilo se schod-
kovým rozpočtem, kde příjmy činily 55 029 130 Kč a výdaje  
39 915 600 Kč. Rozdíl mezi příjmy a výdaji ve výši 15 113 530 Kč 
byl zapojen do rozpočtu na rok 2012. V roce 2011 uhradilo město 
Bystřice splátky a úvěry na sportovní halu, vodovod Bystřice 
a vytápění ZŠ v celkové výši 4 207 900 Kč a obdrželo dotace 
v částce 7 474 176,90 Kč. 

Rozhodnutím zastupitelstva města byly rozděleny neinvestiční 
finanční transfery občanským sdružením, osadním výborům, 
církvím a sportovním organizacím. Prodiskutována a schválena 
byla pravidla pro čerpání finančních příspěvků na podporu  
divadelní činnosti i rozpočtové opatření č. 1/2012. 

Město Bystřice schválilo odkoupení nemovitostí nabízených 
společností DZV NOVA a. s. za cenu 5 milionů korun. Jedná se 
především o administrativní budovy zemědělského družstva 
a navazující kravín. Přilehlé pozemky a přístupové cesty budou 
řešeny smluvně směnou a kupní cena nemovitostí bude hrazena 
bankovním úvěrem. 

Zastupitelé na svém jednání dále odsouhlasili novou zřizovací 
listinu JSDH Bystřice a projednali založení obecně prospěšné 
společnosti Bystřická, která má do budoucna zajistit dotační  
peníze pro urovnání a zpevnění vzletové a přistávací dráhy na  
letišti. Město si tak chce nadále udržet pod svojí kontrolou správu 
letištní plochy.  

Dlouho diskutované téma výstavby supermarketu v Bystřici  
vyvrcholilo půlnočním hlasováním o umístění supermarketu do 
lokality Bystřice - západ. Projednání tohoto bodu doprovázela 
petice proti výstavbě, podepsaná obyvateli blízkého sídliště.  
Zastupitelé nakonec označili samotnou lokalitu za nevhodnou 
a odmítli i zahájení potřebné změny územního plánu. 

Mgr. Daniel Štěpánek, starosta města 

Jak pokračují bystřické stavby? 
V minulém čísle Hlasu Bystřice jsme přinesli informace o velkých stavbách, které byly zahájeny v dubnu 2012. Jak pokračují? 

Největší zatížení pro obyvatele Bystřice 
přináší rekonstrukce mostu, po kterém 
vedou koleje ČD na jih. Všichni už se  
jistě těší, až bude most dokončen a znovu 
všichni začneme využívat pohodlnou  
cestu do ulic K Letišti a Semovická. 
(Fotografie je i na titulní straně.) 

Bystřická mládež (ale věříme, že nejen 
mládež) se jistě těší na moderně vybavená 
sportoviště na bystřickém stadionu Povrch 
budoucích sportovišť je v současné době  
meliorován, aby případné vydatné deště 
neznemožnily využívat nového, moderního 
sportovního stánku. 

Další stavbou, která zhoršuje pohodlí 
Bystřičanů (ale bude dokončena jako prv-
ní), je Regenerace okolí ulice Družstevní. 
Konec je v dohledu - na slavnostní předání 
hotové stavby se můžeme těšit v pátek  
22. června 2012 ve 14 hodin. Ať se všem, 
kdo bydlí v okolí, žije lépe a pohodlněji!  
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Dětské rybářské závody 
V sobotu 5. května 2012 uspořádali členové Hasičského sboru 
Jírovice v pořadí již 2. ročník dětských rybářských závodů.  

V letošním roce se do závodů přihlásilo 31 dětských rybářů,  
kteří byli rozděleni na dvě skupiny, aby se na vylosovaná stano-
viště vůbec vešli. Závody odstartovaly první skupinou již v de-
vět hodin ráno a pokračovalo se celé dopoledne. Občerstvení by-
lo zajištěno, pro děti se zdarma nalévala limonáda, dospělí se 
mohli osvěžit pivem, zároveň se grilovalo maso a ryby.  

Nejmenší rybáři si mohli zarybařit v kádi s umělými rybami, 
o kterou se starala paní Lenka Körgerová. 

Na konci závodů proběhlo slavnostní vyhlášení vítězů a po něm 
došlo již tradičně k „dobrovolné“ koupeli pana Peterky, který se 
o rybník stará a závody spolu s dalšími nadšenci organizuje. 

Nejúspěšnější závodníci dostali hodnotné ceny, spojené pře-
devším s rybařením, např. pruty, rybářské stoličky, navijáky 
a další. Všechny děti potom dostaly balíčky plné bonbonů 
a drobných dárků za účast a povzbuzování. Počasí nám přálo, 
a tak si všichni závody moc užili. 

Sponzoři dětských rybářských závodů: 
• Město Bystřice  
• MARS CZECH s. r. o., Poříčí nad Sázavou 
• Hasičský sbor Jírovice 
• p. Milan Havlíček, Jírovice 

Děkujeme moc všem, kteří se na přípravě a celé organizaci podí-
leli, a těšíme se na další akce. 
Děkujeme všem sponzorům. 

Za osadní výbor Ing. Veronika Macková  

Celkové pořadí Jméno Celkem cm 

1. Vítek Mokoš 43 44  87 

2. Eliška Valentová 23 17 36 76 

3. Petr Fučík 44 25  69 

4. Jan Novák 49   49 

5 Filip Korenda 47   47 

Míry ryb 
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Indiáni v Líšně 
Dne 19. 5. 2012 se od 14.00 hod konal již 3. ročník sportovního 
dne pro rodiče a děti. Tentokrát jsme to pojali nejen sportovně, 
ale hlavně tématicky. Tato akce se totiž konala ve znamení Indi-
ánského léta. Pro malé indiány a kovboje byly opět přichystané 
soutěže, za jejichž poctivé splnění byli všichni odměněni balíč-
kem s překvapením a různými dobrotami. Děti si z moduritu  
velice horlivě tvořily talismany, v indiánském teepee si mohly 
vlastnoručně vyrobit náhrdelník na památku a dokonce  si směly 
z luku zastřílet na bizona. Počasí nám přálo a dětí přišlo 60. 
Mnoho jich bylo v maskách a byla i možnost na místě zakoupit 
indiánskou čelenku, náušnice apod. Místní indiánské ženy již 
tradičně připravily lahodné dobroty pro velké i malé návštěvní-
ky. Myslím, že nikdo neodešel neuspokojen, byla i cukrová vata,  
koláče, zmrzlina, buřtíky a hóóódně bonbonů. ☺ Tímto musíme 
poděkovat všem sponzorům, kteří Líšeňáček v tomto podporují. 
(Pekárna Bystřice, Pinko Benešov, Master Food Poříčí nad  
Sázavou.) 

Na rodiče již každoročně čekal turnaj v ping pongu a nově letos i 
v šipkách. Vítězem se stal v ping pongu Jiří Hampešt za muže a 
ženy juniorky reprezentuje Veronika Hampeštová. V šipkách je 
celkovým vítězem Jana Hampeštová, čili zůstalo to v rodině. No 
my si na ně posvítíme. O hudební doprovod se opět velmi odbor-
ně staral DJ Mája a zazněly i indiánské tóny. Co nesmím letos 
zapomenout zmínit a vypíchnout, to je vystoupení líšenské ta-
neční skupiny Jumping GPS (Veronika Hampeštová, Michaela 
Hampeštová, Karolína Suchánková, Adéla Milfaitová, Krystína 
Sekalová, Andrea Mádlová), jež si právě na tuto akci připravila 
3 úžasná čísla. Holky, moc děkujeme a těšíme se na příští rok. 
S radostí jsme také malou pozorností přivítali narozené maličké 
Líšeňáčky. (Vítek Musil, Karel a Miroslav Chlístovský a dokon-
ce v ten den v ranních hodinách se narodil další občánek, Ondřej 
Šachl.) Ze srdce gratulujeme. 

V tento den měly také 2 věci premiéru, a to zcela nový stan, který 
byl pořízen za přispění Města Bystřice - částka 20 000 Kč a Červe-
ného kříže Líšno - částka 5 000 Kč.   

Další skvělou novinkou je nová hrací sestava, která je nyní součástí 
sportovního hřiště u vagónu. Tato venkovní sestava byla pořízena 
za 25 067 Kč a zhotovena svépomocí. (Město Bystřice se podílelo 
částkou 10 000 Kč, dalšími sponzory jsou Perfekta Benešov 
a Uhelné sklady Zeman.)  

Všem přispěvatelům a sponzorům děkujeme.  

Další akcí, kterou pořádá Občanské sdružení Líšeňáček, je dis-
kotéka hudby 60. až 90. let. Jako host vystoupí líšenská kapela  
Rozjetý veverky.  

Těšíme se na Vás! 

OS Líšeňáček 
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Bystřická o. p. s. – o co jde? 
Zastupitelstvo města Bystřice na zasedání 16. května 2012  
souhlasilo se záměrem založit Bystřickou obecně prospěšnou  
společnost a dalo mandát radě města, aby dopracovala zakládací  
listinu o.p.s. Iniciativa vyšla od leteckých provozovatelů, sídlících 
na letišti Benešov v Bystřici, a je projevem dlouhodobé  snahy o co 
nejbezpečnější a okolí co nejméně zatěžující letecký provoz. Pro něj 
je jedním z předpokladů kvalitní vzletová a přistávací dráha, umož-
ňující co nejkratší vzlet, což je hlukově i emisně nejproblémovější 
část letu.  

Po úvahách o stavbě dráhy s pevným (asfaltovým či betonovým) 
povrchem, které ztroskotaly na ekonomické náročnosti, se jako  
nejschůdnější řešení ukázalo pokrytí dráhy speciálními plastovými 
rohožemi, jakými tenkými zatravňovacími dlaždicemi. Technologie 
byla známá, chyběly ale bezprostřední zkušenosti. Od loňského  
roku je takto upravená dráha na letišti ve Strakonicích; po vyzkou-
šení „na vlastní kolečka“ nezbylo, než hledat možnosti, jak dráhu 
tímto způsobem ošetřit i u nás. Při pátrání po ekonomických  
zdrojích se objevila možnost požádat o dotaci z programu MPSV, 
určeného pro vytváření pracovních příležitostí pro lidi, ohrožené  
sociálním vyloučením. Problémem ovšem bylo, že uzávěrka přihlá-
šek je již 30. června 2012 a že jde o poslední výzvu tohoto typu pro 
nadcházejících několik let. Protože v této oblasti není v našem dosa-
hu nikdo náležitě zběhlý, byla oslovena specializovaná obecně pro-
spěšná společnost s dlouholetými zkušenostmi. Již z prvních jednání 
v dubnu letošního roku vyplynulo, že nejvhodnějším žadatelem by 
byl nezisková obecně prospěšná společnost s pokud možno silným 
zakladatelem, v našem případě nejlépe městem. Několik dnů pak 
zabralo shánění dalších informací, ujasnění si možných cílů společ-
nosti  a v neposlední řadě i hledání lidí, kteří by jednak měli chuť, 
jednak kapacitu pustit se do nového projektu. S prvním ucelenějším 
záměrem jsme seznámili pana starostu Štěpánka, který pak 
o projektu informoval radu města 9. května 2012. Ta doporučila 
předložit záměr nejbližšímu jednání zastupitelstva. Mezitím probí-
hala další jednání a také upřesňování návrhu zakládací listiny, který 
se díky pochopení vedení města podařilo doručit zastupitelům sice 
po oficiálním termínu, ale ještě před jednáním. 

Během přípravy projektu společnosti jsme došli k tomu, že by byla 
škoda ji směrovat pouze na letiště a proto návrh zakládací listiny  
obsahuje poměrně širokou škálu činností, které může obecně pro-
spěšná společnost v souladu se zákonem provozovat (třeba na rozdíl 
od příspěvkové organizace, kterou je Letiště Benešov, zajišťující 
provoz letiště). Od začátku jsme ale sledovali záměr, že společnost 
nesmí představovat žádné zatížení rozpočtu města Bystřice, na  
druhou stranu ale musí mít město jako zakladatel dostatečnou  
kontrolu nad její činností.  

Prvním větším úkolem společnosti by mělo být zkvalitnění povrchu 
pracovních ploch našeho letiště. Půjde o položení zhruba 10 metrů 
širokého pásu plastových rohoží doprostřed nejvytíženější dráhy  
letiště (06/24, tedy té severnější) a na pojížděcí dráhy, umožňující 
dostupnost dráhy všemi na letišti sídlícími provozovateli.  

Položení roštů je pouze úpravou povrchu, nikoli stavbou. Technicky 
jde o zaválcování plastových dlaždic do srovnaného rozmočeného 
povrchu. Případná výměna poškozených dílů či v nejhorším případě 
odstranění celého roštu tedy není nijak náročné. Rošty (či dlaždice 
je tvořící) pocházejí z Německa a odpovídají všem příslušným  
normám včetně požadavků na recyklaci. 

Co zlepšení povrchu dráhy přinese? V první řadě zkrácení vzletu  
letadel, tedy nejhlučnější části letu. Letadla budou dříve ve vzduchu 

a rychleji nastoupají bezpečnou letovou výšku, z níž méně zatěžují 
životní prostředí. Umožní rovnoměrnější  rozložení leteckého  
provozu v průběhu roku - nasmlouvané především výcvikové lety 
budou moci probíhat i v dosud nejistých obdobích začátkem jara 
a na konci podzimu, kdy je nutné letiště uzavírat pro nezpůsobilost 
drah. V exponovaných dnech, zejména o víkendech, by tedy měl být 
provoz pro okolí letiště snesitelnější. Důležité je i zvýšení bezpeč-
nosti při pohybu letadel po zemi a menší namáhání a tedy i možnost 
poškození především podvozků letadel. K nim začalo v posledních 
letech docházet poněkud častěji, neboť skvělý odvodňovací systém, 
kterým letiště opatřili naši předci, už dosluhuje a na letišti se obje-
vují „bažiny“ i po nikterak výrazných deštích. (Pro zajímavost: 
V roce 2013 uplyne již tři čtvrtě století od kolaudace letiště!) 

Co nová úprava povrchu nepřinese? V žádném případě se nezmění 
charakteristika či parametry letiště, tedy i nadále bude možný jen 
provoz ve stávajícím rozsahu. Nebude možný provoz větších strojů, 
než dosud. Nezvýší se ani počet pohybů (vzletů a přistání), který má 
dlouhodobě spíš klesající tendenci. (Loňský rok je výjimkou, neboť 
jednomu z provozovatelů se podařilo uzavřít „smlouvu desetiletí“ 
na výcvik zahraničních pilotů. Ta je již splněna a další zatím není 
v dohledu.) Tento trend je dán jednak značným nasycením letecké-
ho trhu, jednak všeobecnou ekonomickou situací.  

Vstupní financování projektu bude zajištěno zmíněnou dotací se 
spoluúčastí p. o. Letiště Bystřice. Tyto prostředky poslouží k poří-
zení roštů a vybavení pro údržbu  letiště. O tu se budou starat  
pracovníci, jejichž zaměstnání je cílem přidělení dotace. Předběžně 
předpokládáme, že v sezóně by to mohli být až čtyři zaměstnanci 
dělnických profesí, chod společnosti pak bude zajišťovat ředitel 
a účetní. Jednou z podmínek přidělení dotace je zaměstnávání  
pracovníků na nejméně 0,4 úvazku. O výši platů je předčasné  
spekulovat, ovšem je jisté, že si na ně společnost bude muset  
vydělat. Proto bude zabezpečovat přinejmenším práce, které zatím 
provozovatel letiště objednává  „zvenku“. K úhradě těchto objedná-
vek budou sloužit - stejně jako dosud - prostředky, získané 
z přistávacích poplatků. Navíc je možné žádat na úřadu práce refun-
dování části nákladů, vynaložených na  mzdy obtížněji zaměstnava-
telných pracovníků. Je tedy předpoklad, že za stejný objem provo-
zovatelem vynaložených prostředků bude odvedeno více práce.   

Jednou z podmínek pro přiznání dotace je udržení vytvořených  
pracovních míst po dobu pěti let. Technická životnost plastových 
roštů by ovšem měla být nejméně dvacet roků. Nic by tedy nemělo 
bránit tomu, aby nový model údržby letiště fungoval i po uplynutí 
předepsaných pěti let, dokonce s lepším ekonomickým výsledkem.  

Práce na letišti mají do jisté míry sezónní charakter, takže o. p. s. by 
měla podle našich představ mít kapacitu i na poskytování služeb pro 
zakladatele, tedy město Bystřice, případně pro další subjekty. Před-
pokládáme, že k upřesnění těchto možností by mělo dojít během 
prvního půlroku od oživení společnosti. 

Založení společnosti ani její provoz nepředstavuje pro město žádné 
náklady. V případě, že Bystřická obecně prospěšná společnost hned 
v té první výzvě uspěje a dotaci získá, budeme za rok chytřejší 
o řadu zkušeností a poznatků a budeme moci připravovat další  
projekty, třeba s provozem letiště nijak nesouvisející. Pokud při  
prvním pokusu neuspějeme, nic se nestane: Zůstane připravená, byť 
dočasně dřímající, společnost, využitelná pro jiné výzvy a projekty. 
A pište si, že je budeme i nadále hledat! Třeba i na základě vašich 
návrhů a tipů. 

Vladimír Hadač 
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Něco málo o Semovicích 
Je to tak, že vesnice Semovice, která byla po výbuchu skladu střeli-
va 3. března 1944 téměř zničena, si nejlépe ze všech vsí kolem  
dochovala dispozici a ráz starobylé vesnice, s návsí, rybníčkem,  
dokonce - než byl ukraden zvonek - i zvoničkou. Několik mohut-
ných statků nad Borkovem a Papírnou zvaných Hůrka donedávna 
mohlo sloužit k filmování historických filmů, ale přece jen je dnes 
ta nádherná souměrnost poněkud porušena. Já pamatuji z dětství 
písčitou úvozovou cestu, mateřídouškové meze, keř stolístky u vrat, 
ale úchvatný pohled na kopce kolem a Chvojen je věčně krásný.  
Pramen - Registra panství konopišťského z roku 1614 - není příliš 
podrobný, ale přesto je zajímavé vědět, jak se ti naši předkové jme-
novali, a nahlédnout, jak žili.  
Roku 1311 mění celé panství majitele, Tobiáš z Benešova postupuje 
panství i s hradem Zdeňkovi ze Šternberka. Mlýn semovský byl 
předán panství Leštenskému. 
Bližší a konkrétnější údaje máme z roku 1750, byly zde čtyři stat-
ky - Vaňkovský č. 6, Baršovský č. 5 - nejbohatší, měl 37 jiter půdy 
a ještě za mého mládí se tam říkalo „U Baršů“, Dvořákovský č. 2, 
Bejčkovský č. 1 a zmíněný Brejlův mlýn č. 8. Někdy se usedlosti 
i dělily, další domy byly postaveny po roce 1850. 
Jak se jmenovali obyvatelé a jaké byly jejich povinnosti? Setrvač-
nost jmen známých z našeho okolí je pozoruhodná. Č. 1 byl grunt 
Bejčkovský. Kolem roku 1750 měl grunt povinnost 2 dny roboty 
týdně a po celý rok pěší roboty na konopišťském panství. (Tady 
oceníme revoluci 1848, která zrušila robotu a vlastně zrodila selský 
stav.) Až do roku 1785 zde žila rodina Haškova a Josefu Haškovi 
chvojenský rychtář a konšel jarkovický odhadl majetek na 10 stry-
chů osetých a 1 strych neosetý, 5 strychů zahrady, louka byla od-
hadnuta na jeden a čtvrt vozu sena. Usedlosti dědil rod Hašků až do 
smrti Jana Haška, který zemřel 1842 a v roce 1875 byl odevzdán 
Václavu a Kateřině Marušákových.  
Č. 2 byl tedy grunt Dvořákovský zvaný „hořejší grunt Mackovský“, 
původně ho vlastnila selka Brejlová, která se jako vdova provdala 
za Martina Dvořáka. Zde je zajímavá existence ouhoru, neobděláva-
ného pole, typického pro dvojpolní hospodářství. Hospodář přista-
věl stavení a vrchnost mu přidělila i nová pole. Zajímá vás jak po-
četná byla čeládka? Pacholci byli dva - Václav Svoboda a Tomáš 
Vávra, děvečka Ludmila Drábková a pohůnek Matěj Petrák. Proto-
že vdova Brejlová měla děti z prvního manželství, vznikl spor mezi 
Brejlovými a Dvořákovými, ale k dohodě došlo, spravedlivě napůl. 
A zas ta tíživá robota – týdně a po celý rok den a půl potahem, a od 
sv. Jana do sv. Václava 6 a půl dne roboty pěší. Brejlova rodina 
grunt nakonec - 1838 - prodala za 500 fl. stříbr. Václavu Škvorovi. 
Grunt však i nadále měnil své majitele - 1887 ho koupili Hruškovi 
atd. a poté se sem přiženil 1885 František Páv a grunt byl pak při-
psán jemu a manželce Anně.  
Roku 1850 postavil dům č. 3 František Šešina, ale už za dva roky ho 
prodal rodině Šindelářových. Roku 1902 byl dům přestavěn. Na ná-
vsi dosud stojí pastouška, dnes krásný domek. V pozemkové knize 
zapsána nebyla. Č. 5 byl významný grunt Baršovský. Kolem r. 1700 
patřil Tomáši Turkovi, jeho žena se provdala za Jana Marka. Zají-
mavý je odhad, tentokrát se na něm podílel i semovický konšel Vác-
lav Brejla. V soupisu je světnice, síň, kuchyň, zdůrazněna pevná 
vazba střechy, kravský chlév, sviňský, ovčín – ale ty hodnoceny ja-
ko sešlé, komora, špýchárek, stodola, též chatrná. Výtkám neušla 
ani zvířata – pětiletá klisna na nohách nezdravá, jako nezdravý je 
charakterizován i vůl, hříbata, ovce, krávy byly dvě… Komise za-
počítala i 8 starých slepic a kohouta… Jinak soupis, který známe už 
z vyprávění o Jírovcích – sekery, brány, pluhy, vidle, pila, hrabice, 
srpy, stolice, řetěz a dokonce jsou spočítány i hřebíky. Na tomto 
gruntě se chovaly i včely, zajímavé je jejich počítání - 3 špalky.  

Pak zdědili grunt Brejlovi a r. 1908 se provdala vdova Anežka za 
Františka Kadeřábka.  
Č. 6 měli Vaňkovi, zde se střídají nám blízká jména – Macek,  
Hlaváček, a zase ty odhady. S některými názvy bychom si mohli 
i lámat hlavu: houžev, věrtel, měřice, kopáč a rozlišování na kosy 
a hrabiční kosy. I Jan Hlaváček zanechal vdovu, jménem, které mě 
už zaujalo v Jírovcích, starozákonní Judita. Výběr muže asi nebyl 
šťastný, též syn Jan si stěžuje na zanedbávání hospodaření, zadluže-
nost a 19. 10. 1784 je mu grunt předán a odhadnut. Hlaváčkovi 
vlastnili grunt do r. 1875, postoupili ho Josefu a Aloisii Šeborovým, 
ale asi za deset let ho koupili Josef a Kateřina Klikovi.  
Mlýn má č. 8. Do r. 1747 patřil panství Tloskov, ale za 700 zlatých 
ho koupil Vojtěch Brejla. Mlýn měl i pilu, ale ta byla panská. Tlos-
kovský pán Arnošt Karel z Pachty prodal „fiskálnímu svobodníko-
vi“, tj. sedlákovi nepodléhajícímu robotě, Václavu Brejlovi mlýn 
s podmínkou, že bude mlýn řádně udržovat, dostal ročně od vrch-
nosti kmen trámový, ale nesměl chytat ryby a raky a bylo mu ulože-
no vhodným vypouštěním vody předcházet povodním. Brejla byl 
dobrý hospodář, odkoupil pilu, koupil pole Pod Lískem. Povodeň 
však přišla 1773, ale v rukou Brejlů se mlýn udržel – jmenovali se 
Františci a do r. 1873 byli v pořadí tři. Domky čísla 9, 10, 11 a 12  
patřily buď k jmenovaným usedlostem, či přistavěním, č. 11 je  
hájovna, ale zápisy chybějí, 12 byla postavena až 1904 Baráškový-
mi, jak se říká „ na zeleném drnu“.  
Pomístní jména se také zapomínají. Ke Skedni vedou dvě cesty Na 
stružkách, Na dolíkách a Na Homolce. Už bychom ty cestičky ne-
našli. Lesu u letiště se říkalo Skední kopec či Na hájku, Za Skední, 
Záskedeň, U hájovny, U obrázku. Byl tam obrázek? – V Borkově 
býval kříž i obrázek.  
Máte-li minulosti dost, tak k ještě horší, byť nedávnější minulosti. 
1942 začalo stěhování Neveklovska – cvičiště SS. Semovice měly 
ortel k 31. prosinci 1943. Ale byl urychlen. Do tří dnů 27. března, 
v Klikově hostinci bylo zřízeno skladiště třaskavin. Zaměstnáni byli 
Češi i Němci, německým obětem, pokud si pamatuji, byl na návsi 
zřízen malý pomníček (odstraněn). Polovina Semovic vyletěla do 
povětří. Bystřice vystěhována nebyla – jen k viaduktu, ale paní uči-
telka Rašová mi vyprávěla o strašlivém výbuchu a na stromech vi-
sely cáry hadrů i těl. Zajímavá a – publikovala jsem ji myslím až já 
z pamětí doc. L. Pelešky, tehdy mladičkého vězně koncentračního 
tábora Sonderlagru mezi Bystřicí a Semovicemi: „Odboj: moc toho 
nevím. V prvých měsících tábora bylo vůbec nejhorší prací skládání 
munice. Byla to nárazová práce a lidé se z ní vraceli zničení a potr-
haní vyčnívajícími hřebíky, že takřka nebyli schopni několik dní po-
hybu. Tak se tam jednou dostala parta Bořka Štolovského, což byla 
převážně komunistická skupina. Ti z nejasného důvodu práci snáše-
li a zůstali na práci v Semovicích, s SS se skamarádili, nakonec měli 
klíče od skladu oni a SS prý ne. Zřejmě kradli munici a ukrývali 
v zákopu a apelplatzu. Němci měli podezření, jednoho rána nás vy-
hnali ven asi stovkou stráží, nás i celý tábor prohledali, ale nic nena-
šli. Vypadalo to, že nás postřílejí. Snědlo se přitom mnoho dopisů a 
byly z toho represálie.“  
K osobnosti Bořka Štolovského. Byl to později akademický malíř, 
atašé v Moskvě, nadaný, ale i alkoholik… 
V pramenech je uvedena nepravděpodobnost, že by na místě 
v prachárně měl někdo fotoaparát, ale existuje snímek z plnírny mu-
nice… Ostatně i L. Peleška a jeho bratr měli v koncentračním tábo-
ře fotoaparáty, něco i stihli vyfotografovat, ale zakopáním aparátů 
se většina poničila. 

MF 
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Zůstali zde však i další lidé, kteří ovládali potřebná řemesla.  
Také oni se však museli odstěhovat ze svých domů, případně 
přesídlit do jiné vesnice v „Zabraném“. Tak i v Nesvačilech  
zůstaly dvě rodiny a řada lidí se sem přistěhovala pro práci  
ve dvoře Petrovice. Ale i ty rodiny, které zde zůstaly, se musely 
vystěhovat ze svých domů do jiných. 

Nyní několik poznámek: Protože na území „Zabraného“ bylo 
nutno zajistit školní výuku pro děti pracovníků ve dvorech, byly 
vytvořeny školy i v tomto území. Nesvačilská škola byla zrušena, 
můj otec, který zde byl řídícím učitelem, byl přeložen na školu 
do Chlístova, kde byl rovněž SS - dvůr a žily zde rodiny převážně 
z Netvořicka, které v něm pracovaly.  

Proto jsme se stěhovali nejen my, ale otec stěhoval i nesvačil-
skou školu (pomůcky, obrazy, inventář). Po necelém roce půso-
bení ve školním roce 1943 / 1944 (od ledna 1943 do prosince 
1944) však přišli němečtí důstojníci s rozkazem, že budova ško-
ly musí být do 48 hodin uvolněna. Nastalo veliké zděšení, byl 
nalezen náhradní prostor „na vejminku“ ve statku u Drábů. Otec 
zde působil od ledna 1945 do června 1945 jako učitel z Raiso-
vých Zapadlých vlastenců v jedné místnosti, děti seděly v něko-
lika lavicích, některé kolem stěn, jiné u kamen atd. Ve statku 
jsme spolu s rodinou zaměstnanců dvora i bydleli. Zažili jsme 
zde i konec války a osvobození. Nebyla tu ani elektřina, jediné 
rádio (krystalku) měl pan Stojánek z Úročnice, který sem byl 
přestěhován, a u něj se scházeli muži k poslechu vysílání Londýna. 

S radostí jsme se po osvobozeni stěhovali zpět do Nesvačil,  
samozřejmě i s inventářem obecné školy, který díky pochopení 
chlístovských občanů a zdání rychle se blížícího konce války byl 
rozeset po domech a půdách domů kolem školy na Chlístově a to 
jej zachránilo před přestěhováním do Bukové Lhoty. 

S použitím údajů publikací „Podblanicko v boji proti okupan-
tům“ autorů Hertla, Charváta, Petráně, Reinštejna, Tywoniaka 
(1966) a „Benešovsko a Podblanicko“ autorů Petráně, Durdíka, 
Hanela, Petráňové, Procházkové, Tywoniaka, Vavřína (1985) 
a  vlastních vzpomínek zpracoval Mgr. Zdeněk Kouba. 

Smutné výročí (pokračování z minulého čísla) 
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Co bylo a co bude v MC Kulíšek 
11. května 2012 - Taneční soutěž v Benešově 
Na taneční soutěž v Benešově Kulíšek vyslal děvčata z kroužku 
Streetdance. Mladým tanečnicím náleží velká pochvala za to, jak 
na soutěži zatančily. 

12. května 2012 - Spaní v Kulíšku  
Spaní v Kulíšku se stává mezi dětmi vyhledávanou atrakcí. Kdo 
by si nechtěl vyzkoušet spát mimo domov a ještě mezi kamarády. 
Kulíšek připravil pro spáče pestrý program. Děti šly sportovat na 
hřiště, po sportu pořádně vyhládne a tak se za oblíbenými pala-
činkami jenom prášilo. Jitka se měla co otáčet, po palačinkách 
natahovalo ruce přes dvacet  strávníků. Po hrách si děti zalezly 
do spacáků a sledovaly pohádku.A že děti po pohádce hned 
usnuly? Omyl.Ve třídách se šeptalo a povídalo až do pozdních 
nočních hodin.Ráno se spáči nasnídali a spokojeně odcházeli  
domů. 

14. května 2012 - Zdravověda v kostce 
Milena Gruberová, členka ČČK s dětmi ze zdravotního kroužku 
ukázala rodičům, jak poskytnout první pomoc a jak úrazům  
předejít. Pro maminky, které se přednášky nemohly zúčastnit,  
je v Kulíšku připraven test, kde si prověří své znalosti o první 
pomoci. 

25. června v 10:00 hodin  
Rozloučení s Kulíškem 
Kulíšek se bude loučit s dětmi, které jdou do školky. Na děti  
čeká kulíškovská oslava, kde děti dostanou vysvědčení a dárky. 

Palačinky patří při spaní v Kulíšku mezi velmi oblíbené pochoutky 



13 MC KULÍŠEK 



14 HISTORIE 

Mgr. Daniel Talavera 
(sochař a restaurátor) 

5. června 1969 Městec Králové 

Opravené sochy sv. Jana Nepomuc-
kého na náměstí v Bystřici, Ježíše 
Krista u bystřického kostela i sou-
soší sv. Josefa v Ouběnicích nesou 
společnou stopu restaurátora Danie-
la Talavery. Sochaře, který je kaž-
doročně zmiňován na Velký pátek 
jako autor pískovcových soch Bla-
nického rytíře, kterou si na památku 
odnášejí tři významné osobnosti 
zdejšího kraje. Ale také sochaře, 
který byl v týmu, jež nedávno zre-
konstruoval památník W. Wilsona 
před Hlavním nádražím v Praze. 

Akademický sochař Daniel Talavera absolvoval Střední průmyslovou 
školu kamenickou a sochařskou v Hořicích. Škola s tradicí od roku 
1884, jejímiž lavicemi prošla celá řada významných český sochařů, na-
příklad Jan Štursa, Bohumil Kafka nebo Vladimír Preclík, vtiskla Dani-
elu Talaverovi hluboký vztah k sochám, kamenu, dřevu, ale i jejich 
umístění v přírodě.  

Hořickou školu Talavera úspěšně zakončil v roce 1987, kdy nastoupil 
jako kameník do Pražského stavebního podniku. Odtud po dvou letech 
odešel nadaný sochař do Státních restaurátorských ateliérů v Praze, kde 
byl zaměstnán do roku 1990. 

V roce 1991 se Daniel Talavera vrátil ke studiím a nastoupil na Akade-
mii výtvarných umění v Praze, obor restaurování sochařských děl.  
Vysokoškolského vzdělání dosáhl v roce 1997 diplomovými pracemi, 
ve kterých restauroval sochařskou výzdobu dřevěného oltáře sv. Justina 
v Chotěšově a kamennou barokní bustu na atice budovy v Karmelitské 
ulici na Praze 1. Od této doby se začal naplno věnovat záchraně dřevě-
ných a kamenných soch.  

Během studií na akademii se sochař také seznámil se svojí budoucí 
manželkou, která ho přivedla do zdejšího kraje. Talaverovi bydleli nej-
prve ve Vlašimi, odkud se přestěhovali do Benešova. Dnes žijí s dvěma 
dětmi v Mokré Lhotě, kde se nachází také jejich restaurátorský ateliér. 

Koncem 90. let spolupracoval D. Talavera s restaurátorskou agenturou 
TRADICE na obnově štukové výzdoby Toskánského paláce na Hrad-
čanském náměstí, kamenné výzdoby Lichtensteinského paláce a výzdo-
by slavnostního schodiště Buqoyského paláce v centru Prahy.  

Spolupráce s akademickými sochaři M. Hronem a I. Kalinou ho přived-
la k vytváření kopie kamenné sochy sv. Izidora v Oseku u Rokycan. Za 
zmínku dále stojí restaurování kamenných plastik sv. Bernarda 
a sv. Benedikta od M. V. Jackela v kostele v Sedlci, restaurování  
sochařské výzdoby balkonu Národního divadla v Praze nebo oprava  
kamenné architektury oltáře Pražského Jezulátka v kostele Panny Marie 
Vítězné v Praze na Malé Straně. 

Na Benešovsko vstoupil restaurátor opravou kamenné kašny se sochou 
rytíře Rolanda na Žižkově náměstí ve Vlašimi v roce 2002. O rok poz-
ději restauroval kamenné sousoší sv. Václava a blanických rytířů ve 
Voticích a opravoval kamenný novogotický arkýř na tzv. „starém hra-
dě“ ve vlašimském zámeckém parku. Během následujících deseti let 
v regionu zrestauroval kamenné sochy sv. Jana a sv. Pavla v Ostředku, 
sv. Jana Nepomuckého v Chotýšanech, betonové alegorické sochy na 
průčelí budovy Muzea umění v Benešově, sv. Jana Nepomuckého ve 
Vracovicích, žulovou střechu Kaple Božího hrobu ve Voticích, sv. Flo-
riána v Benešově nebo Samsona ve vlašimském zámeckém parku. 

Spolupráce s městem Bystřice začala v roce 2007, kdy došlo k zrestau-
rování sousoší sv. Josefa v Ouběnicích. Metr a půl vysoká socha 
sv. Josefa s Ježíškem pochází z druhé poloviny 18. století a je vytvoře-
na z červeného pískovce. Socha byla značně popraskaná a vedle drolení 
hrozilo i odpadnutí některých jejích částí. D. Talavera musel povrch  
kamene nejprve očistit, nevhodné doplňky odstranit, chybějící části  
domodelovat a vyplnit jednotlivé praskliny. Díky vynaloženým prostřed-
kům se pak podařilo historickou sochu zachránit pro budoucí generace. 

O rok později, v roce 2008, přistoupilo město k restaurování kamenné 
sochy sv. Jana Nepomuckého na Ješutově náměstí v Bystřici. Socha je 
datována do 19. století a je vytvořena z jemnozrnného pískovce. Před 
restaurováním měla socha nepůvodní betonovou hlavu, která musela 
být odstraněna a domodelována. Z tohoto důvodu bylo také přistoupeno 
k demontáži sochy a jejímu odvezení do ateliéru v Mokré Lhotě.  
Na podzim roku 2008 byla pak socha osazena zpět na novou desku 
z hořického pískovce. 

Restaurování památníku obětem 1. světové války se sochou Krista 
u bystřického kostela proběhlo v letech 2009 a 2010. Betonová socha 
vytvořená v roce 1921 byla v minulosti vážně poškozena. V 60. letech 
byla shozena z podstavce a rozbitá na několik částí. Kristova hlava byla 
umístěna na sochu sv. Jana Nepomuckého, ale ostatní části sochy ležely 
před podstavcem zakryté okolní zeminou a křovím. Daniel Talavera  
nejprve důkladně prohledal místo nálezu a posbíral veškeré fragmenty 
sochy. Rozlomené části byly postupně sestaveny do třech větších celků, 
které byly následně spojeny a zesíleny vnitřní betonovou vrstvou. Chy-
bějící části musely být vymodelovány a doplněny stejným materiálem. 
Pro lepší zajištění stability byl upraven také podstavec a zrestaurována 
mramorová deska připomínající bystřické oběti I. světové války. 

Akademického sochaře a restaurátora Daniela Talaveru jeho práce baví 
a stala se mu i celoživotním koníčkem. Práce s kamenem ho přivedla 
také na mnohá sympózia. V letošním roce na jednom z nich v Besky-
dech sochal i do ledu. Jeho ruce však převážně zachraňují historické  
dědictví, které nám zanechaly  předešlé generace. 

Slavní od nás 

* 

DŠ 
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Loutkový soubor Kulíšek se zúčastnil divadelní přehlídky Letnice Rakovník 

Květnové premiéry textů Divadla BANDA 

Od pátku 27. do neděle 29. dubna 2012 se konala 
v Rakovníku celostátní loutkářská přehlídka  
Letnice Rakovník 2012. 

Loutkářský spolek Před Branou Rakovník pořá-
dal v letech 1980 až 1990 loutkářskou přehlídku 
pod názvem Rakovník dětem. Tato přehlídka se 
těšila velkému zájmu malých i velkých diváků. 
V roce 1990 řada loutkářských souborů v našem 
kraji zanikla a s tím zanikla i přehlídka. V roce 
2006 byla obnovena pod novým názvem a dnes 
již Letnice Rakovník znovu patří mezi prestižní 
divadelní akce. 

Během tří víkendových dnů se na rakovnickém  
jevišti vystřídalo celkem šest souborů se svými  
inscenacemi, bystřické divadlo reprezentoval 
Loutkový soubor Kulíšek s pohádkou Vojtěcha 
Cinybulka Ostrov splněných přání. 

Divadelní soubor CHODIDLO hrál v Dobříši 
CHODIDLO hostovalo s pohádkovou komedií Zdeňka  
Kozáka Čáry báby Cotkytle na šestém ročníku oblíbeného 
divadelního festivalu v Dobříši, který je součástí májových 
slavností a jejž tradičně připravuje a organizačně zajišťuje 
místní divadelní spolek Disk.  

Letošní nabídka byla dramaturgicky velmi zajímavá a vedle 
klasických autorů tu byla zastoupena i autorská divadla, 
CHODIDLO bylo jediným souborem, který přivezl pohádku, 
bystřická inscenace tedy byla svým způsobem výjimečná. 

Čas před divadelním vystoupením soubor trávil prohlídkou 
krásného dobříšského parku a města Dobříše (viz foto).  

Festival se konal od 14. do 18. května 2012. 

V květnu se hrály dvě premiéry textů Divadla BANDA 
Bystřice. V obou případech šlo o historickou komedii  
Pavla Němce Doba kamenná. První z nich (11. 5. 2012)  
byla zvláštní tím, že pražský Divadelní spolek NaRuby 
hrál pouze pro studentské publikum, pro širokou veřejnost 
ji uvede teprve 11. června 2012 na multikulturním festivalu 
Kompost 2012, kde kromě divadla budou i filmové pro-
jekce a hudba. 

Divadelní spolek FrK Nová Ves nad Popelkou odehrál 
zdařilou premiéru Doby kamenné v pátek 26. května 2012 
(z tohoto představení je fotografie.) 

Další chystanou premiérou je Němcův Amant, kterého si 
vybral Divadelní soubor Timboj Bohumín. Amant bude 
v Bohumíně poprvé k vidění v pátek 9. června 2012. 
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VÝSTAVA 
KVĚTIN 
 BONSAJÍ 
  KAKTUSŮ 
   KERAMIKY 
zasedací místnost MěÚ Bystřice 

vstupné dobrovolné 

22. - 24. června 2012 
od 9.00 do 17.00 hodin 

Český zahrádkářský svaz Bystřice 

Základní organizace chovatelů Bystřice 
pořádá ve dnech 23. a 24. 6. 2012  

MÍSTNÍ POUŤOVOU VÝSTAVU  
DROBNÉHO HOSPODÁŘSKÉHO ZVÍŘECTVA  

ve svém areálu Pod Barevnou 513  
zahájení výstavy 23. 6. 2012 ve 13 hodin  

otevřeno 23. 6. 2012 od 13 do 17 hodin a 24. 6. 2012 od 8 do 16 hodin 

Občerstvení a tombola je zajištěna 
vstupné 30 Kč (děti do 15 let zdarma) 

přijďte podpořit svou návštěvou  
chovatelství a živá zvířátka v Bystřici 

Za ZO ČSCH Bystřice Miloš Krajf  
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V restauraci se v letošním létě můžete těšit mimo jiné i na 

domácí dezerty, ovocné koktejly, 

zmrzlinové poháry s čerstvým ovocem 
a křupavé pečené italské bagety PANINI. 

Těšíme se na Vaši návštěvu!! 
U podkovy, nám. II. odboje 144, 25751 Bystřice, tel. 604 193 139 

KOMINICTVÍ 

VOJTA BILEJ 

TEL.: 723 312 128 
Provádíme vložkování, revizi, stavbu a čištění komínů, 
dále i nátěr střech, malování bytů a rizikové kácení.  

TURNAJ 
VE STOLNÍM TENISE 

dne 16. 6. 2012 se koná již 6. ročník  
turnaje ve stolním tenise 

pořádaný OV a SDH Tožice  
v přírodním prostředí naší obce 

TATO AKCE JE SPOJENA S POŘÁDÁNÍM  

DĚTSKÉHO DNE 
občerstvení zajištěno 

v případě špatného počasí  
bude akce odložena na pozdější termín 

Prezentace 8 - 9 hodin 

POZVÁNKA  
NA TANEČNÍ ZÁBAVU 

již tradičně každý rok  
pořádá obec Tožice  

taneční zábavu na přírodním parketu  

TAK JE TOMU TAKÉ LETOS!  

dne 7. 7. 2012 a 14. 7. 2012  
od 20 hodin 

Vás srdečně zveme  
k tanci a pobavení  

do krásného prostředí naší obce 

Hezkou zábavu Vám přejí pořadatelé! 
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PNEUSERVIS AUTOSERVIS 
RYCHLOSERVIS 

Prodej a montáž nových pneumatik Mechanické a karosářské práce 
• osobní Při opravě nad 1.000 Kč malý dárek pro vás 
• dodávkové  
• motocyklové Prodej náhradních dílů a provozních kapalin 
• zahradní technika • sleva 10 % 

Opravy pneumatik 
Plnění dusíkem 

+ likvidace starých pneumatik 

Prodej a montáž tažných zařízení 
Příprava a vyřízení STK a Emisí 
Výměna autoskel 
Diagnostika, testování tlumičů 
Výměna oleje a filtrů 
  - při zakoupení u nás 

PRÁCE  ZDARMA 

 

Holická Jana 
 Tel. 603 969 609 

Holický Karel 
Tel. 608 886 986 

U Potoka 67  Bystřice  Tel. 317 793 044 

Držíme ceny pro vás stejné od roku 2006 
 Těšíme se na vaši návštěvu 

Při zakoupení nových pneumatik u nás 
ZDARMA - přezutí + vyvážení + ventil 

Likvidace starých pneumatik 

Prodej litých + plechových disků kol 

NOVĚ   -   VYVAŽOVÁNÍ MOTO - PNEU NOVĚ  -  SERVIS KLIMATIZACE 



Fotografická kronika (pokračování na straně 20) 

Rekonstrukce mostu pod železniční tratí je velmi náročná v tom, 
že trať zůstává, byť s omezením, průjezdná. 

Dům s číslem popisným 26 se konečně dočkal výměny oken, což 
bylo už dlouho třeba. 

Přestávka při zasedání Zastupitelstva města Bystřice ze 16. května, 
které bylo svou délkou rekordní. Bez několika minut 8 hodin! 

Koordinátorka Eliška Zemanová rozdává 25. května materiály 
starostům obcí Mikroregionu Džbány.  

Protože pod mostem se nedá projít, jak je vidět z vedlejší fotografie, 
pro pěší byl zřízen provizorní přechod kolejiště. 

Je smutné, že před vyjádřením úcty padlým spoluobčanům bylo třeba  
vyčistit jeho bezprostřední okolí od psích exkrementů. O úklid se postarala 
zaměstnankyně Nábytku u Toma - děkujeme! 



Fotografická kronika 

V těchto dnech jsme vzpomněli 70. výročí atentátu na Reinharda Heydricha. Psát o něm by bylo nošením dříví do lesa, informacemi o jeho 
přípravě a provedení jsme obklopeni ze všech stran. Zapomenout však nesmíme. Už proto ne, že MUDr. Břetislav Lyčka, který ošetřil  
Jozefa Gabčíka po seskoku na naše území a Jana Kubiše zraněného po atentátu, zemřel v Ouběnicích, když s učitelem Františkem Kotrbou 
zvolili dobrovolnou smrt ve statku Vaňkových, kteří jej skrývali. Vaňkovi pak oba byli popraveni v koncentračním táboře. Nezapomeneme! 
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